

The Nakba did not start or end in 1948

Key facts and figures on the ethnic cleansing of Palestine.



On May 15, 1968, Palestinians marked 69 years since the ethnic cleansing of Palestine [Reuters]

Published On 23 May 2017 23 May 2017

Every year on May 15, Palestinians around the world, numbering about 12.4 million, [mark](#) the [Nakba](#), or “catastrophe”, referring to the [ethnic cleansing of Palestine](#) and the near-total destruction of Palestinian society in 1948.

The Palestinian experience of dispossession and loss of a homeland is 69 years old this year.

On that day, the [State of Israel](#) came into being. The creation of Israel was a violent process that entailed the forced expulsion of hundreds of thousands of Palestinians from their homeland to establish a Jewish-majority state, as per the aspirations of the Zionist movement.

Between 1947 and 1949, at least 750,000 Palestinians from a 1.9 million population were made refugees beyond the borders of the state. Zionist forces had taken more than 78 percent of historic Palestine, ethnically cleansed and destroyed about 530 villages and cities, and killed about 15,000 Palestinians in a series of mass atrocities, including more than 70 massacres.



Palestinians in 1948, five months after the creation of Israel, leaving a village in the Galilee [Reuters]

Though May 15, 1948, became the official day for commemorating the Nakba, armed Zionist groups had launched the process of displacement of Palestinians much earlier. In fact, by May 15, half of the total number of Palestinian refugees had already been forcefully expelled from their country.

[Israel](#) continues to oppress and dispossess Palestinians to this day, albeit in a less explicit way than that during the Nakba.

What caused the Nakba?

The roots of the Nakba stem from the emergence of Zionism as a political ideology in late 19th-century Eastern Europe. The ideology is based on the belief that Jews are a nation or a race that deserve their own state.

From 1882 onwards, thousands of Eastern European and Russian Jews began settling in Palestine; pushed by the anti-Semitic persecution and pogroms they were facing in the Russian Empire, and the appeal of Zionism.

In 1896, Viennese journalist Theodor Herzl published a pamphlet that came to be seen as the ideological basis for political Zionism – *Der Judenstaat*, or “The Jewish State”. Herzl concluded that the remedy to centuries-old anti-Semitic sentiments and attacks in Europe was the creation of a Jewish state.

Though some of the movement’s pioneers initially supported a Jewish state in places such as Uganda and Argentina, they eventually called for for building a

state in Palestine based on the biblical concept that the Holy Land was promised to the Jews by God.

In the 1880s, the community of Palestinian Jews, known as the Yishuv, amounted to three percent of the total population. In contrast to the Zionist Jews who would arrive in Palestine later, the original Yishuv did not aspire to build a modern Jewish state in Palestine.

After the dissolution of the Ottoman Empire (1517-1914), the British occupied Palestine as part of the secret Sykes-Picot treaty of 1916 between Britain and France to divvy up the Middle East for imperial interests.

In 1917, before the start of the British Mandate (1920-1947), the British issued the Balfour Declaration, promising to help the “establishment in Palestine of a national home for the Jewish people”, essentially vowing to give away a country that was not theirs to give.

Central to the pledge was Chaim Weizmann, a Britain-based Russian Zionist leader and chemist whose contributions to the British war effort during World War I (1914-1918) made him well-connected to the upper echelons of the British government. Weizmann lobbied hard for more than two years with British former Prime Minister David Lloyd-George and former Foreign Minister Arthur Balfour to publicly commit Britain to building a homeland for the Jews in Palestine.

By giving their support to Zionist goals in Palestine, the British hoped they could shore up support among the significant Jewish populations in the US and Russia for the Allied effort during WWI. They also believed the Balfour Declaration would secure their control over Palestine after the war.

From 1919 onwards, Zionist immigration to Palestine, facilitated by the British, increased dramatically. Weizmann, who later became Israel’s first president, was realising his dream of making Palestine “as Jewish as England is English”.



European Jews arrive from the Nazi holocaust wave into the Palestinian Arab city of Haifa, five weeks before Israel is declared a state [Reuters]

Between 1922 and 1935, the Jewish population rose from nine percent to nearly 27 percent of the total population, displacing tens of thousands of Palestinian tenants from their lands as Zionists bought land from absentee landlords.

Leading Arab and Palestinian intellectuals openly warned against the motifs of the Zionist movement in the press as early as 1908. With the Nazi seizure of power in Germany between 1933 and 1936, 30,000 to 60,000 European Jews arrived on the shores of Palestine.

In 1936, Palestinian Arabs launched a large-scale uprising against the British and their support for Zionist settler-colonialism, known as the Arab Revolt. The British authorities crushed the revolt, which lasted until 1939, violently; they destroyed at least 2,000 Palestinian homes, put 9,000 Palestinians in concentration camps and subjected them to violent interrogation, including torture, and deported 200 Palestinian nationalist leaders.

At least ten percent of the Palestinian male population had been killed, wounded, exiled or imprisoned by the end of the revolt.

The British government, worried about the eruption of violence between the Palestinians and Zionists, tried to curtail at several points immigration of European Jews. Zionist lobbyists in London overturned their efforts.

In 1944, several Zionist armed groups declared war on Britain for trying to put limits on Jewish immigration to Palestine at a time when Jews were fleeing

the Holocaust. The Zionist paramilitary organisations launched a number of attacks against the British – the most notable of which was the King David Hotel bombing in 1946 where the British administrative headquarters were housed; 91 people were killed in the attack.

In early 1947, the British government announced it would be handing over the disaster it had created in Palestine to the United Nations and ending its colonial project there. On November 29, 1947, the UN adopted Resolution 181, recommending the partition of Palestine into Jewish and Arab states.

At the time, the Jews in Palestine constituted one third of the population and owned less than six percent of the total land area. Under the UN partition plan, they were allocated 55 percent of the land, encompassing many of the main cities with Palestinian Arab majorities and the important coastline from Haifa to Jaffa. The Arab state would be deprived of key agricultural lands and seaports, which led the Palestinians to reject the proposal.

Shortly following the UN Resolution 181, war broke out between the Palestinian Arabs and Zionist armed groups, who, unlike the Palestinians, had gained extensive training and arms from fighting alongside Britain in World War II.

Zionist paramilitary groups launched a vicious process of ethnic cleansing in the form of large-scale attacks aimed at the mass expulsion of Palestinians from their towns and villages to build the Jewish state, which culminated in the Nakba.

While some Zionist thinkers claim there is no proof of a systematic master plan for the expulsion of Palestinians for the creation of the Jewish state, and that their dispossession was an unintended result of war, the presence of a Palestinian Arab majority in what Zionist leaders envisioned as a future state meant the Nakba was inevitable.

Why do Palestinians commemorate the Nakba on May 15?

The British occupation authorities had announced that they would be ending their mandate in Palestine on the eve of May 15, 1948. Eight hours earlier, David Ben-Gurion, who became Israel's first prime minister, announced what the Zionist leaders called a declaration of independence in Tel Aviv.

The British Mandate ended at midnight, and on May 15, the Israeli state came into being.



David Ben Gurion, centre, a Polish Jew, reads out what Israel called a declaration of independence on May 14, 1948. A photo of Herzl hangs in the backdrop [Reuters]

Palestinians commemorated their national tragedy of losing a homeland in an unofficial way for decades, but in 1998, the former President of the Palestinian Authority, Yasser Arafat, declared May 15 a national day of remembrance, on the 50th year since the Nakba.

Israel celebrates the day as its day of independence.

When did the process of displacement actually begin?

Though displacement of Palestinians from their lands by the Zionist project was already taking place during the British Mandate, mass displacement started when the UN partition plan was passed.

In less than six months, from December 1947 to mid-May 1948, Zionist armed groups expelled about 440,000 Palestinians from 220 villages.

Before May 15, some of the most infamous massacres had already been committed; the Baldat al-Sheikh massacre on December 31, 1947, killing up to 70 Palestinians; the Sa'sa' massacre on February 14, 1948, when 16 houses were blown up and 60 people lost their lives; and the Deir Yassin massacre on April 9, 1948, when about 110 Palestinian men, women and children were slaughtered.

How many Palestinians were displaced?

As units of the Egyptian, Lebanese, Syrian, Jordanian and Iraqi armies invaded on May 15, the Arab-Israeli war was launched, and stretched until March 1949.

By the first half of 1949, at least 750,000 Palestinians in total were forcibly expelled or fled outside of their homeland. Zionist forces had committed about 223 atrocities by 1949, including massacres, attacks such as bombings of homes, looting, the destruction of property and entire villages.

Some 150,000 Palestinians remained in the areas of Palestine that became part of the Israeli state. Of the 150,000, some 30,000 to 40,000 were internally displaced.

Like the 750,000 who were displaced beyond the borders of the new state, Israel prohibited internally displaced Palestinians from returning to their homes.



Palestinian Arabs leaving the port city of Jaffa as Zionist forces advanced on the city [Associated Press]

In the years that followed the establishment of Israel, the state extended its systematic ethnic cleansing. Though armistice agreements had been signed with Egypt, Jordan, Syria and Lebanon in 1949, the newly founded Israeli army committed a number of additional massacres and campaigns of forced displacement.

For example, in 1950, the remaining 2,500 Palestinian residents of the city of Majdal were forced into the Gaza Strip, about 2,000 inhabitants of Beer el-Sabe were expelled to the West Bank, and some 2,000 residents of two northern villages were driven into Syria.

By the mid-1950s, the Palestinian population inside Israel had become about 195,000. Between 1948 and the mid-1950s, some 30,000, or 15 percent of the population, were expelled outside the borders of the new state, according to the BADIL refugee rights group.

Is the Nakba over?

While the Zionist project fulfilled its dream of creating “a Jewish homeland” in Palestine in 1948, the process of ethnic cleansing and displacement of Palestinians never stopped.

During the 1967 Arab-Israeli War, known as the Naksa, meaning “setback”, Israel occupied the remaining Palestinian territories of East Jerusalem, the West Bank, the Gaza Strip and continues to occupy them until today. While under the UN partition plan Israel was allocated 55 percent, today it controls more than 85 percent of historic Palestine.

The Naksa led to the displacement of some 430,000 Palestinians, half of which originated from the areas occupied in 1948 and were thus twice refugees. As in the Nakba, Israeli forces used military tactics that violated basic international rights law such as attacks on civilians and expulsion. Most refugees fled into neighbouring Jordan, with others going to Egypt and Syria.



Little children play amid lines of laundry drying out at Baqaa Camp in Jordan for Palestinian refugees of the 1967 war – some were refugees from 1948 [The Associated Press]

What is the situation today?

The more than three million Palestinians living in the occupied West Bank and East Jerusalem face home demolitions, arbitrary arrests, and displacement as Israel expands the 100-plus Jewish-only colonies and steals Palestinian land to do so. Palestinian movement is restricted by military checkpoints and the Separation Wall that has obstructed their ability to travel freely.



Palestinians wait to cross the Qalandia military checkpoint in the occupied West Bank as Israeli officers stand guard, in 2016 [Reuters]

The Gaza Strip, where some two million Palestinians live, has been under Israeli siege for more than a decade whereby Israel controls the air space, sea and borders; the Strip has also witnessed three Israeli assaults that have made the area close to uninhabitable.

Within Israel, the 1.8 million Palestinians are an involuntary minority in a state for the Jews. Rights groups have recorded some 50 laws that discriminate against them for not being Jewish, such as ones that criminalise the commemoration of the Nakba.

Since the creation of Israel, no new Palestinian towns or cities were built within its borders, in contrast to the 600 Jewish municipalities that have been developed, according to Adalah, the legal centre for Arab Minority Rights in Israel.

Since 1948, some one million Palestinians have been arrested by Israel, according to the Palestinian Central Bureau of Statistics. Additionally, some 100,000 Palestinian homes have been demolished (not including the Nakba or the Gaza wars), according to BADIL.



There are hundreds of checkpoints, roadblocks and flying checkpoints in the West Bank, and between Israel and the West Bank where Palestinians must show proof of identification and be searched [Reuters]

Today, there are about 7.98 million Palestinian refugees and internally displaced persons who have not been able to return to their original homes and villages. Some 6.14 million of those are refugees and their descendants beyond the borders of the state; many live in some of the worst conditions in more than 50 refugee camps run by the UN in neighbouring countries.

SOURCE: AL JAZEERA

النكبة لم تبدأ ولم تنتهي عام 1948

حقائق وأرقام أساسية عن التطهير العرقي في فلسطين.

في 15 مايو 1968، احتقل الفلسطينيون بمرور 69 عاما على التطهير العرقي في فلسطين [رويترز]

نشرت في 23 مايو 2017 201723 مايو 2017

في 15 مايو من كل عام، يحتفل الفلسطينيون في جميع أنحاء العالم، الذين يبلغ عددهم حوالي 12.4 مليون نسمة، بذكرى النكبة، أو "الكارثة"، في إشارة إلى التطهير العرقي لفلسطين والتدمير شبه الكامل للمجتمع الفلسطيني في عام 1948.

تجربة السلب وضياع الوطن الفلسطينية عمرها 69 عاما هذا العام.

وفي ذلك اليوم، ظهرت دولة إسرائيل إلى الوجود. لقد كان إنشاء إسرائيل عملية عنيفة أدت إلى الطرد القسري لمئات الآلاف من الفلسطينيين من وطنهم لإقامة دولة ذات أغلبية يهودية، وفقاً لتطلعات الحركة الصهيونية.

بين عامي 1947 و1949، أصبح ما لا يقل عن 750 ألف فلسطيني من أصل 1.9 مليون نسمة لاجئين خارج حدود الدولة. وكانت القوات الصهيونية قد استولت على أكثر من 78% من فلسطين التاريخية، وقامت بتطهير عرقي ودمرت حوالي 530 قرية ومدينة، وقتلت حوالي 15 ألف فلسطيني في سلسلة من الفظائع الجماعية، بما في ذلك أكثر من 70 مذبحاً.

الفلسطينيون عام 1948، بعد خمسة أشهر من قيام إسرائيل، يغادرون قرية في الجليل (رويترز)

ورغم أن يوم 15 مايو/أيار 1948 أصبح اليوم الرسمي لإحياء ذكرى النكبة، إلا أن الجماعات الصهيونية المسلحة كانت قد أطلقت عملية تهجير الفلسطينيين قبل ذلك بكثير. في الواقع، بحلول 15 مايو/أيار، كان نصف العدد الإجمالي للفلسطينيين قد طردوا بالقوة من بلادهم.

تستمر إسرائيل في قمع الفلسطينيين وطردهم حتى يومنا هذا، وإن كان بطريقة أقل وضوحاً مما كانت عليه أثناء النكبة.

ما سبب النكبة؟

تعود جذور النكبة إلى ظهور الصهيونية كأيديولوجية سياسية في أوروبا الشرقية في أواخر القرن التاسع عشر. وترتكز الأيديولوجية على الاعتقاد بأن اليهود أمة أو عرق يستحق دولته الخاصة.

منذ عام 1882 فصاعدًا، بدأ الآلاف من يهود أوروبا الشرقية وروسيا بالاستقرار في فلسطين؛ مدفوعين بالاضطهاد والمذابح المعادية للسامية التي كانوا يواجهونها في الإمبراطورية الروسية، وجاذبية الصهيونية.

في عام 1896، نشر الصحفي الفييني تيودور هرتزل كتيبًا أصبح يُنظر إليه على أنه الأساس الأيديولوجي للصهيونية السياسية - Der Judenstaat، أو "الدولة اليهودية". وخلص هرتزل إلى أن علاج المشاعر والهجمات المعادية للسامية المستمرة منذ قرون في أوروبا هو إنشاء دولة يهودية.

وعلى الرغم من أن بعض رواد الحركة دعموا في البداية إقامة دولة يهودية في أماكن مثل أوغندا والأرجنتين، إلا أنهم دعوا في نهاية المطاف إلى بناء دولة في فلسطين على أساس المفهوم التوراتي بأن الأرض المقدسة وعد بها اليهود من قبل الله.

في ثمانينيات القرن التاسع عشر، بلغ عدد مجتمع اليهود الفلسطينيين، المعروف باسم اليشوف، ثلاثة بالمائة من إجمالي السكان. وعلى النقيض من اليهود الصهاينة الذين سيصلون إلى فلسطين لاحقًا، فإن اليهود الأصليين لم يطمحوا إلى بناء دولة يهودية حديثة في فلسطين.

بعد تفكك الإمبراطورية العثمانية (1517-1914)، احتل البريطانيون فلسطين كجزء من معاهدة سايكس بيكو السرية لعام 1916 بين بريطانيا وفرنسا لتقسيم الشرق الأوسط لتحقيق المصالح الإمبراطورية.

في عام 1917، قبل بدء الانتداب البريطاني (1920-1947)، أصدر البريطانيون وعد بلفور، ووعدا بالمساعدة في "إنشاء وطن قومي للشعب اليهودي في فلسطين"، وتعهدوا بشكل أساسي بالتخلي عن دولة كانت ليس لهم أن يعطوا.

وكان محور هذا التعهد حايم وايزمان، وهو زعيم صهيوني روسي وكيميائي مقيم في بريطانيا، وقد جعلته مساهماته في المجهود الحربي البريطاني خلال الحرب العالمية الأولى (1914-1918) على اتصال جيد بالمراتب العليا في الحكومة البريطانية. وقد مارس وايزمان ضغوطًا قوية لأكثر من عامين مع رئيس الوزراء البريطاني السابق ديفيد لويد جورج ووزير الخارجية السابق آرثر بلفور لإلزام بريطانيا علانية ببناء وطن لليهود في فلسطين.

ومن خلال تقديم دعمهم للأهداف الصهيونية في فلسطين، كان البريطانيون يأملون في أن يتمكنوا من تعزيز الدعم بين السكان اليهود المهمين في الولايات المتحدة وروسيا لجهود الحلفاء خلال الحرب العالمية الأولى. كما اعتقدوا أن إعلان بلفور سيضمن سيطرتهم على فلسطين بعد الحرب.

منذ عام 1919 فصاعدًا، زادت الهجرة الصهيونية إلى فلسطين بشكل كبير، بتسهيل من البريطانيين. وكان وايزمان، الذي أصبح فيما بعد أول رئيس لإسرائيل، يحقق حلمه بجعل فلسطين "يهودية كما هي إنجلترا إنجليزية".

ليهود الأوروبيون يصلون من موجة المحرقة النازية إلى مدينة حيفا العربية الفلسطينية، قبل خمسة أسابيع من إعلان إسرائيل دولة [روترز]

بين عامي 1922 و1935، ارتفع عدد السكان اليهود من 9% إلى ما يقرب من 27% من إجمالي السكان، مما أدى إلى تهجير عشرات الآلاف من المستأجرين الفلسطينيين من أراضيهم عندما اشترى الصهاينة الأراضي من الملاك الغائبين.

وقد حذر كبار المثقفين العرب والفلسطينيين علنًا من أفكار الحركة الصهيونية في الصحافة منذ عام 1908. ومع استيلاء النازيين على السلطة في ألمانيا بين عامي 1933 و1936، وصل ما بين 30 ألف إلى 60 ألف يهودي أوروبي إلى شواطئ فلسطين.

في عام 1936، أطلق العرب الفلسطينيون انتفاضة واسعة النطاق ضد البريطانيين ودعمهم للاستعمار الاستيطاني الصهيوني، عُرفت باسم الثورة العربية. وسحقت السلطات البريطانية التمرد الذي استمر حتى عام 1939 بعنف. لقد دمروا ما لا يقل عن 2000 منزل فلسطيني، ووضعوا 9000 فلسطيني في معسكرات الاعتقال وأخضعوهم للاستجواب العنيف، بما في ذلك التعذيب، وقاموا بترحيل 200 من القادة الوطنيين الفلسطينيين.

قُتل أو جُرح أو نُفي أو سُجن ما لا يقل عن عشرة بالمائة من السكان الذكور الفلسطينيين بحلول نهاية الثورة.

حاولت الحكومة البريطانية، التي شعرت بالقلق من اندلاع العنف بين الفلسطينيين والصهاينة، الحد من هجرة اليهود الأوروبيين في عدة نقاط. وقد أبطلت جماعات الضغط الصهيونية في لندن جهودهم.

وفي عام 1944، أعلنت عدة جماعات صهيونية مسلحة الحرب على بريطانيا لمحاولتها وضع قيود على الهجرة اليهودية إلى فلسطين في وقت كان اليهود يفرون من المحرقة. وشنت المنظمات شبه العسكرية الصهيونية عددًا من الهجمات ضد البريطانيين، أبرزها تفجير فندق الملك داود عام 1946 حيث كان يوجد المقر الإداري البريطاني؛ وقتل 91 شخصا في الهجوم.

وفي أوائل عام 1947، أعلنت الحكومة البريطانية أنها ستسلم الكارثة التي أحدثتها في فلسطين إلى الأمم المتحدة، وتنتهي مشروعها الاستعماري هناك. وفي 29 نوفمبر 1947، اعتمدت الأمم المتحدة القرار رقم 181، الذي أوصى بتقسيم فلسطين إلى دولتين يهودية وعربية.

في ذلك الوقت، كان اليهود في فلسطين يشكلون ثلث السكان ويملكون أقل من ستة بالمائة من إجمالي مساحة الأرض. وبموجب خطة التقسيم التي وضعتها الأمم المتحدة، تم تخصيص 55% من الأراضي لهم، والتي تشمل العديد من المدن الرئيسية ذات الأغلبية العربية الفلسطينية والخط الساحلي المهم من حيفا إلى يافا. وسيتم حرمان الدولة العربية من الأراضي الزراعية والموانئ البحرية الرئيسية، مما دفع الفلسطينيين إلى رفض الاقتراح.

بعد وقت قصير من صدور قرار الأمم المتحدة رقم 181، اندلعت الحرب بين العرب الفلسطينيين والجماعات المسلحة الصهيونية، التي حصلت، على عكس الفلسطينيين، على تدريبات وأسلحة مكثفة من القتال إلى جانب بريطانيا في الحرب العالمية الثانية.

شنت الجماعات شبه العسكرية الصهيونية عملية شرسة من التطهير العرقي في شكل هجمات واسعة النطاق تهدف إلى الطرد الجماعي للفلسطينيين من مدنهم وقراهم لبناء الدولة اليهودية، والتي بلغت ذروتها في النكبة.

في حين يزعم بعض المفكرين الصهاينة أنه لا يوجد دليل على وجود خطة رئيسية منهجية لطردهم الفلسطينيين من أجل إنشاء الدولة اليهودية، وأن تجريدهم من ممتلكاتهم كان نتيجة غير مقصودة للحرب، فإن وجود أغلبية عربية فلسطينية فيما تصوره القادة الصهاينة كدولة مستقبلية يعني أن النكبة كانت حتمية.

لماذا يحيي الفلسطينيون ذكرى النكبة في 15 مايو؟

وكانت سلطات الاحتلال البريطاني قد أعلنت أنها ستنتهي انتدابها في فلسطين عشية 15 مايو/أيار 1948. وقبل ذلك بثمان ساعات، أعلن ديفيد بن غوريون، الذي أصبح أول رئيس وزراء لإسرائيل، ما أسماه القادة الصهاينة إعلان الاستقلال. في تل أبيب.

انتهى الانتداب البريطاني عند منتصف الليل، وفي 15 مايو/أيار، ظهرت دولة إسرائيل إلى الوجود. ديفيد بن غوريون، في الوسط، يهودي بولندي، يقرأ ما وصفته إسرائيل بإعلان الاستقلال في 14 مايو، 1948. صورة لهرتسل معلقة في الخلفية [رويترز]

احتفل الفلسطينيون بمأساتهم الوطنية المتمثلة في فقدان وطنهم بطريقة غير رسمية لعقود من الزمن، لكن في عام 1998، أعلن الرئيس السابق للسلطة الفلسطينية، ياسر عرفات، يوم 15 مايو/أيار يوماً وطنياً للذكرى، في الذكرى الخمسين للنكبة.

وتحتفل إسرائيل بهذا اليوم باعتباره يوم استقلالها.

متى بدأت عملية التهجير فعلياً؟

على الرغم من أن تهجير الفلسطينيين من أراضيهم على يد المشروع الصهيوني كان يحدث بالفعل خلال فترة الانتداب البريطاني، إلا أن التهجير الجماعي بدأ عندما تم إقرار خطة التقسيم التي أقرتها الأمم المتحدة.

وفي أقل من ستة أشهر، من ديسمبر 1947 إلى منتصف مايو 1948، طردت الجماعات المسلحة الصهيونية حوالي 440 ألف فلسطيني من 220 قرية.

قبل 15 مايو/أيار، كانت بعض المجازر الأكثر شهرة قد ارتكبت بالفعل؛ ومذبحة بلدة الشيخ في 31 كانون الأول (ديسمبر) 1947، والتي أسفرت عن مقتل ما يصل إلى 70 فلسطينياً؛ ومجزرة سعسع في 14 فبراير/شباط 1948، حيث تم تفجير 16 منزلاً وفقد 60 شخصاً أرواحهم عام 1948، عندما تم تفجير 16 منزلاً وفقد 60 شخصاً حياتهم؛ ومجزرة دير ياسين في 9 أبريل 1948، والتي راح ضحيتها حوالي 110 رجال ونساء وأطفال فلسطينيين.

كم عدد الفلسطينيين الذين نزحوا؟

ومع غزو وحدات من الجيوش المصرية واللبنانية والسورية والأردنية والعراقية في 15 مايو، اندلعت الحرب العربية الإسرائيلية، واستمرت حتى مارس 1949.

وبحلول النصف الأول من عام 1949، تم طرد ما لا يقل عن 750 ألف فلسطيني قسراً أو فروا خارج وطنهم. ارتكبت القوات الصهيونية حوالي 223 عملاً وحشياً بحلول عام 1949، بما في ذلك المجازر والهجمات مثل تفجير المنازل والنهب وتدمير الممتلكات وقرى بأكملها.

وبقي حوالي 150 ألف فلسطيني في مناطق فلسطين التي أصبحت جزءاً من دولة إسرائيل. ومن بين الـ 150,000 شخص، نزح ما بين 30,000 إلى 40,000 شخص داخلياً.

ومثلها مثل الـ 750 ألفاً الذين نزحوا خارج حدود الدولة الجديدة، منعت إسرائيل الفلسطينيين النازحين داخلياً من العودة إلى منازلهم.

العرب الفلسطينيون يغادرون مدينة يافا الساحلية مع تقدم القوات الصهيونية على المدينة [أسوشيتد برس]

وفي السنوات التي تلت قيام دولة إسرائيل، قامت الدولة بتوسيع عمليات التطهير العرقي المنهجي. وعلى الرغم من توقيع اتفاقيات الهدنة مع مصر والأردن وسوريا ولبنان في عام 1949، إلا أن الجيش الإسرائيلي الذي تم تأسيسه حديثاً ارتكب عدداً من المجازر الإضافية وحمولات التهجير القسري.

على سبيل المثال، في عام 1950، تم تهجير السكان الفلسطينيين المتبقين في مدينة المجدل والبالغ عددهم 2500 نسمة إلى قطاع غزة، وتم طرد حوالي 2000 من سكان بئر السبع إلى الضفة الغربية، وتم تهجير حوالي 2000 من سكان قريتين شماليتين إلى سوريا .

وبحلول منتصف الخمسينيات، بلغ عدد السكان الفلسطينيين داخل إسرائيل حوالي 195 ألف نسمة. وفي الفترة ما بين عام 1948 ومنتصف الخمسينيات من القرن الماضي، تم طرد حوالي 30 ألف شخص، أو 15 بالمائة من السكان، خارج حدود الدولة الجديدة، وفقاً لمجموعة بديل لحقوق اللاجئين.

هل انتهت النكبة؟

وبينما حقق المشروع الصهيوني حلمه في إنشاء "وطن لليهود" في فلسطين عام 1948، فإن عملية التطهير العرقي وتهجير الفلسطينيين لم تتوقف أبداً.

خلال الحرب العربية الإسرائيلية عام 1967، المعروفة باسم النكسة، احتلت إسرائيل ما تبقى من الأراضي الفلسطينية في القدس الشرقية والضفة الغربية وقطاع غزة، ولا تزال تحتلها حتى اليوم. وفي حين تم تخصيص 55% لإسرائيل بموجب خطة التقسيم التي وضعتها الأمم المتحدة، إلا أنها تسيطر اليوم على أكثر من 85% من فلسطين التاريخية.

وأدت النكسة إلى تهجير نحو 430 ألف فلسطيني، نصفهم من المناطق المحتلة عام 1948، وبالتالي كانوا لاجئين مرتين. وكما هو الحال في النكبة، استخدمت القوات الإسرائيلية تكتيكات عسكرية انتهكت القانون الدولي الأساسي للحقوق، مثل الهجمات على المدنيين والطرده. وفر معظم اللاجئين إلى الأردن المجاور، بينما ذهب آخرون إلى مصر وسوريا.

أطفال صغار يلعبون وسط صفوف من الغسيل الجاف في مخيم البقعة في الأردن للاجئين الفلسطينيين من حرب عام 1967 - وكان بعضهم لاجئين من عام 1948 [أسوشيتد برس]

ما الحالة اليوم؟

يواجه أكثر من ثلاثة ملايين فلسطيني يعيشون في الضفة الغربية المحتلة والقدس الشرقية هدم منازلهم، والاعتقالات التعسفية، والتهجير، مع قيام إسرائيل بتوسيع مستوطناتها المخصصة لليهود فقط، والتي يزيد عددها عن 100 مستعمرة، وسرقة الأراضي الفلسطينية من أجل القيام بذلك. إن حركة الفلسطينيين مقيدة بالحواجز العسكرية والجدار العازل الذي أعاق قدرتهم على السفر بحرية.

فلسطينيون ينتظرون عبور نقطة تفتيش قلنديا العسكرية في الضفة الغربية المحتلة بينما يحرسها ضباط إسرائيليون، في عام 2016 [رويترز]

ويخضع قطاع غزة، حيث يعيش نحو مليوني فلسطيني، لحصار إسرائيلي منذ أكثر من عقد من الزمن، حيث تسيطر إسرائيل على المجال الجوي والبحر والحدود؛ كما شهد القطاع ثلاثة اعتداءات إسرائيلية جعلت المنطقة قريبة من منطقة غير صالحة للسكن.

داخل إسرائيل، يشكل الفلسطينيون البالغ عددهم 1.8 مليون أقلية غير طوعية في دولة لليهود. وقد سجلت جماعات حقوقية نحو 50 قانونًا يميز ضدهم لكونهم غير يهوديين، مثل تلك التي تجرم إحياء ذكرى النكبة.

منذ قيام إسرائيل، لم يتم بناء أي بلدات أو مدن فلسطينية جديدة داخل حدودها، على عكس 600 بلدية يهودية تم تطويرها، وفقًا لمركز عدالة، المركز القانوني لحقوق الأقلية العربية في إسرائيل.

ومنذ عام 1948، اعتقلت إسرائيل نحو مليون فلسطيني، بحسب الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني. بالإضافة إلى ذلك، تم هدم حوالي 100 ألف منزل فلسطيني (لا يشمل ذلك النكبة أو حروب غزة)، وفقًا لبيديل.

هناك المئات من نقاط التفتيش وحواجز الطرق ونقاط التفتيش الطيارة في الضفة الغربية، وبين إسرائيل والضفة الغربية حيث يجب على الفلسطينيين إبراز إثبات هوية وتفتيشهم [رويترز]

واليوم، هناك حوالي 7.98 مليون لاجئ ونازح فلسطيني لم يتمكنوا من العودة إلى ديارهم وقراهم الأصلية.

حوالي 6.14 مليون منهم لاجئون وأحفادهم خارج حدود الدولة؛ ويعيش الكثيرون في بعض من أسوأ الظروف في أكثر من 50 مخيماً للاجئين تديرها الأمم المتحدة في البلدان المجاورة.

المصدر: الجزيرة.